

СОДЕРЖАНИЕ

История и археология

<i>Слободин С.Б., Зеленская А.Ю.</i> Археологические памятники юго-восточной оконечности хребта Улахан-Чистай (район Природного парка Момский)	8
<i>Батаршев С.В., Понкратова И.Ю., Дорофеева Н.А., Малков С.С., Голохвастов М.В., Лебедева Л.С., Нестерович А.В.</i> Историческая археология Севера: город Гижигинск	23
<i>Филиппова В.В.</i> Локальные особенности расселения и динамика численности населения Усть-Майского улуса (района) в XX–XXI вв.	34
<i>Григорьев С.А.</i> Температурные изменения, деградация многолетней мерзлоты и новые вызовы в системе жизнеобеспечения Амгинского улуса РС(Я): результаты полевых наблюдений	51

Языкознание

<i>Курилов Г.Н.</i> Термины родства в языке лесных и тундренных юкагиров в сравнительно-сопоставительном аспекте	63
<i>Готовцева Л.М.</i> Структурные особенности синонимических рядов якутских фразеологизмов	70
<i>Васильева Н.Н.</i> Сравнительный анализ семантической структуры и словообразовательных гнезд якутских полисемантов төбө и бас ‘голова’	79
<i>Николаев Е.Р.</i> Диалектная семантика фитонима кэбэ кулгааба ‘кукушкины ушки’ в якутском языке	89

Литературоведение и фольклористика

<i>Габышева Л.Л.</i> Мотив чудесной внешности героя: миф и реальность (на материале фольклора якутов и других тюркских народов)	100
<i>Павлова Л.Н.</i> Жанрово-стилистические особенности рассказов Л. Винс и Ю. Шурупова: взгляд литературного редактора	109
<i>Ноева (Карманова) С.Е.</i> Особенности ольфакторной коммуникации в якутском художественном тексте .	119
<i>Яковлева А.С.</i> Этномузыкальные традиции фольклора русских старожилов Северо-Востока Сибири как объект исследования	128
Сведения об авторах	137
Требования к оформлению статей, представляемых в редакцию журнала «Северо-Восточный гуманитарный вестник»	141

CONTENT

History and Archaeology

<i>S.B. Slobodin, A.Yu. Zelenskaya.</i> Archaeological sites of the southeastern tip of the Ulakhan-Chistay Range (area of the Momsky Natural Park)	8
<i>S.V. Batarshhev, I.Yu. Ponkratova, N.A. Dorofeeva, S.S. Malkov, M.V. Golokhvastov, L.S. Lebedeva, A.V. Nesterovich.</i> Historical archeology of the North: Gizhiginsk City	23
<i>V.V. Filippova.</i> Local features of settlement and population dynamics of Ust-Maysky Ulus (district) in the XX-XXI centuries	34
<i>S.A. Grigoriev.</i> Temperature changes, permafrost degradation and social challenges in the life support system of the Amginsky Ulus of the Republic of Sakha (Yakutia): field studies results	51

Linguistic

<i>G.N. Kurilov.</i> Kinship terms in the language of the forest and tundra Yukagirs in a comparative aspect	63
<i>L.M. Gotovtseva.</i> Structural features of synonymous rows of the Yakut phraseological units	70
<i>N.N. Vasileva.</i> Comparative analysis of the semantic structure and word-formation nests of Yakut polysemantics <i>təbə</i> and <i>bas</i> ‘head’	79
<i>E.R. Nikolaev.</i> Dialect semantics of the plant (phytonym) <i>keҕe kulgaaҕa</i> ‘cuckoo ears’ in the Yakut Language	89

Literary Studies and Folklore Studies

<i>L.L. Gabysheva.</i> The motive of the hero’s wonderful appearance: myth and reality (folklore of the Yakuts and other Turkic peoples)	100
<i>L.N. Pavlova.</i> Genre and stylistic features of the stories by L. Vince and Yu. Shurupov: literary editor’s view	109
<i>S.E. Noeva (Karmanova).</i> Features of olfactory communication in the Yakut text	119
<i>A.S. Yakovleva.</i> Ethnomusical traditions of the Russian old-timers folklore of the North-East Siberia as the research object	128
Information about authors	139
The manuscripts rules	141